

Interest Group on International Health Law

Annual report 2019

The Interest Group on International Health Law (IGIHL) was set up in June 2016 and its activities have progressively developed over time, with a number of events and initiatives that have involved an increasing number of members and interested parties.

The Coordinating Committee is currently composed by Gian Luca Burci (Graduate Institute of International and Development Studies, Geneva) and Stefania Negri (University of Salerno), founders and original co-conveners of the IG, who will continue as members of the Committee until January 2020, Stéphanie Dagrón (University of Geneva) and Pedro Alejandro Villarreal Lizárraga (Max Planck Institute for Comparative Public Law and International Law, Heidelberg) who were elected in January 2018 and will remain in charge until January 2022.

Following the planning of activities agreed by the Committee, three major events have taken place in 2019.

The first event was the international conference on “Global Health Governance: The Power of Law”, a discussion panel organised by the Global Health Centre of the Graduate Institute of International and Development Studies in collaboration with the ESIL IGIHL. The event took place at the Graduate Institute in Geneva on 26 March 2019 and involved both members of the Committee and other scholars based in Geneva and abroad, including Dr. Surie Moon and prof. Thérèse Murphy (Queen’s University Belfast). During this conference the “*Research Handbook on Global Health Law*”, co-edited by Gian Luca Burci and Brigit Toebe (Edward Elgar 2018), was launched.

The second event was the Jean Monnet Summer School on Human Rights and Health, co-organised by the IGIHL with the *Jean Monnet Chair in European Health, Environmental and Food Safety Law*, held by prof. Stefania Negri. The summer school took place at the University of Salerno from 1 to 5 July 2019 and was entirely funded by the *Jean Monnet Chair*. It was successfully attended by 60 master and PhD students from 15 different European States, two Greek trainees from the Health & Safety Directorate at European Patent Office and an associate professor from the University of Lublin (Poland).

The members of the Coordinating Committee of the IGIHL substantially contributed to its organisation and acted as speakers in the Opening conference “Human Rights and Health: Synergies and Tensions” as well as lecturers of the course. Founding and former members of the IG, such as prof. Brigit Toebe (University of Groningen), prof. Pia Acconci (University of Teramo) and Dr. Allyn Taylor (University of Washington), participated as invited speakers and lecturers. Other internationally recognised experts, including professors Thérèse Murphy (Queen’s University Belfast), Malgosia Fitzmaurice (Queen Mary University of London), Richard Ashcroft (City University of London), Joaquin Cayon De Las Cuevas (University of Cantabria), Giacomo Di Federico (University of Bologna), Elena del Mar Garcia Rico (University of Malaga), were involved in the event. Moreover, to foster collaboration between ESIL IGs, prof. Maria Isabel Torres Cazorla, co-convener of the ESIL IG on Biolaw, was invited as lecturer on the relationship between health and biolaw.

During the closing conference of the summer school, the book “*Environmental Health in International and EU Law: Challenges and Legal Responses*”, edited by Stefania Negri (Routledge/Giappichelli, 2018) was launched. Many IGIHL members have contributed to this collection of essays.

The third event was organised on the occasion of the 15th ESIL Annual Conference, which took place at the University of Athens in September 2019. On 12 September a pre-conference event was held on the topic “*Public Health in the Age of Globalization: Questioning the Constraints of State Sovereignty*”. Prof. Gabrielle Marceau (University of Geneva) was invited as keynote speaker and four presentations were selected among the proposals submitted to the call for papers issued by the IG.

During 2019 the IGHIL’s website (www.inthehealthlaw.com), launched in May 2017, was periodically updated and improved. It currently contains information on IGHIL’s mission and the rationale behind its institution, as well as constantly updated news on its activities, call for papers, events and publications of IGHIL members (with download option where possible). It also includes specific sections providing links to relevant international institutions, associations, networks, research centres and projects, and specialised journals.

Lastly, with regard to the relationships with other Interest Groups, the IGHIL has continued its successful cooperation with other IGs. In particular, the IGHIL and the IG on International BioLaw will organise a joint international conference that will be held at the University of Salerno in Spring 2020.

Groupe de réflexion sur le droit international de la santé Rapport annuel 2019

Le Groupe de réflexion sur le droit international de la santé (IGIHL) a été créé en juin 2016. Ses activités, incluant des conférences et autres événements, se sont multipliées et ont attiré un nombre toujours plus important de membres du groupe et autres personnes intéressées.

Le Comité de coordination est actuellement composé de Gian Luca Burci (Institut de hautes études internationales et du développement, IHEID, Genève) et Stefania Negri (Université de Salerne), tous deux membres originaires et fondateurs du groupe d'intérêt. Ils quitteront leurs fonctions en janvier 2020. Stéphanie Dagon (Université de Genève) et Pedro Alejandro Villarreal Lizárraga (Max Planck Institute for Comparative Public Law and International Law, Heidelberg) ont été élus en janvier 2018 et resteront en place jusqu'en janvier 2022.

Suite à la planification des activités convenue par le Comité, trois événements majeurs ont été organisés en 2019.

Le premier a été la conférence internationale organisée par le groupe d'intérêt avec le centre de santé globale de l'IHEID de Genève. Cet événement a eu lieu à Genève au Graduate Institute le 26 mars 2019. Deux membres du Comité y ont participé ainsi que d'autres chercheurs venus de Genève ou de l'étranger, et notamment Dr. Surie Moon et Prof. Thérèse Murphy (Queen's University Belfast). L'ouvrage « *Research Handbook on Global Health Law* », co-édité par Gian Luca Burci et Brigit Toebes a pu être présenté à cette occasion (Edward Elgar 2018).

Le second événement a été l'Ecole d'été Jean Monnet sur les droits humains et la santé. Il a été co-organisé par l'IGIHL et Stefania Negri, Professeure titulaire de la Chaire Jean Monnet en droit européen de la santé, de l'environnement et de la sécurité alimentaire. L'Ecole d'été a eu lieu à l'Université de Salerne en Italie du 1^{er} au 5 juillet 2019 et a été entièrement financée par la Chaire Jean Monnet. Soixante étudiants de niveau master ou doctorat en provenance de 15 pays européens différents, ainsi que deux stagiaires du département de santé et de sécurité de l'Office européen des brevets et un professeur associé de l'Université de Lublin (Pologne) y ont participé.

Les membres du Comité de coordination du Groupe de réflexion ont largement contribué à l'organisation de cet événement à travers leur participation active à la Conférence d'ouverture sur le thème « Human rights and Health : Synergies and Tensions » et à travers leur enseignement. Certains membres originaires du groupe d'intérêt à l'instar de la Professeure Brigit Toebes (Université de Groningen), la Professeure Pia Acconci (Université de Teramo) and Dr. Allyn Taylor (Université de Washington), ont participé en tant qu'intervenants et enseignants. D'autres experts internationaux ont aussi participé et notamment les professeurs Thérèse Murphy (Université Queen's de Belfast), Malgosia Fitzmaurice (Université Queen Mary de Londres), Richard Ashcroft (City University, Londres), Joaquin Cayon De Las Cuevas (Université de Cantabria), Giacomo Di Federico (Université de Bologne), Elena del Mar Garcia Rico (Université de Malaga). En outre, et dans l'esprit de collaboration entre les différents groupes d'intérêt de la SEDI, Professeure Maria Isabel Torres Cazorla, co-coordinatrice du groupe d'intérêt sur la bioéthique a été invitée à intervenir sur la question des liens entre santé et bioéthique.

L'ouvrage « *Environmental Health in International and EU Law: Challenges and Legal Responses* », édité par Stefania Negri (Routledge/Giappichelli, 2018) a été présenté au cours de la Conférence de clôture de l'Ecole d'été. De nombreux membres de l'IGIHL ont contribué à cet ouvrage collectif.

Le dernier évènement marquant de l'année 2019 a été la pré-Conférence qui a eu lieu en marge de la 15ème Conférence annuelle de la SEDI, à l'Université d'Athènes. Le thème était le suivant: "Public Health in the Age of Globalization: Questioning the Constraints of State Sovereignty". Professeure. Gabrielle Marceau (Université de Genève) est intervenue en tant que Keynote speaker et quatre conférenciers sélectionnés suite à l'appel lancé par le groupe ont pu faire une présentation.

Le site web du Groupe (www.inthehealthlaw.com), accessible depuis mai 2017, a été amélioré et actualisé régulièrement. Ce site offre des informations sur la mission de l'IGIHL et présente les raisons ayant motivé sa création. Il propose aussi des informations concernant les activités du groupe, les appels à projets/présentation, les évènements et publications (avec liens vers les PDF disponibles). Des liens vers les institutions les plus importantes, les associations, les réseaux, les centres de recherche, les projets en cours et les journaux spécialisés sont aussi sur le site.

Pour finir, et concernant les relations avec d'autres groupes d'intérêt de la SEDI, il est important de noter que l'IGIHL poursuit ses efforts de coopération. En ce sens, une conférence internationale est en cours de planification avec le groupe sur la bioéthique qui aura lieu à l'Université de Salerne au printemps 2020.